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Oœwiadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz

Zwracam siê do Pani Minister, aby poruszyæ problem zwi¹zany z ograniczeniem mo¿liwoœci budowy
infrastruktury teleinformatycznej na obszarach posiadaj¹cych status uzdrowiska.

Status uzdrowisk oraz obszarów ochrony uzdrowiskowej okreœlony zosta³ przepisami ustawy z 28 lip-
ca 2005 r. o lecznictwie uzdrowiskowym, uzdrowiskach i obszarach ochrony uzdrowiskowej oraz o gmi-
nach uzdrowiskowych. W kontekœcie poruszanego problemu szczególnie istotne jest brzmienie art. 38
cytowanej ustawy, zgodnie z którym na terenie uzdrowiska oraz na obszarze ochrony uzdrowiskowej wy-
znaczane s¹ trzy strefy ochronne. Najbardziej rygorystyczne ograniczenia dotycz¹ terenu, na którym s¹
zlokalizowane lub planowane zak³ady i urz¹dzenia lecznictwa uzdrowiskowego, a tak¿e inne obiekty s³u-
¿¹ce lecznictwu uzdrowiskowemu lub obs³udze pacjenta lub turysty. Obszar ten okreœlany jest w ustawie
jako strefa ochronna „A”. W strefie tej nie mo¿na miêdzy innymi lokalizowaæ na sta³e ani tymczasowo
obiektów oraz urz¹dzeñ, które mog¹ utrudniaæ lub zak³ócaæ przebywanie pacjentów na tym obszarze,
a w szczególnoœci stacji bazowych telefonii komórkowej, stacji nadawczych radiowych i telewizyjnych,
stacji radiolokacyjnych i innych emituj¹cych fale elektromagnetyczne. Ponadto na obszarze strefy
ochronnej „B” istnieje zakaz lokalizacji i uruchamiania w odleg³oœci bli¿szej ni¿ 500 m od granicy obszaru
strefy ochronnej „A” urz¹dzeñ emituj¹cych fale elektromagnetyczne, mog¹cych znacz¹co oddzia³ywaæ na
œrodowisko.

Wraz z postêpuj¹cym rozwojem rynku us³ug œwiadczonych z wykorzystaniem sieci teleinformatycz-
nych oraz telefonii komórkowej coraz czêœciej mo¿na us³yszeæ g³osy na rzecz dostosowania wspomnia-
nych przepisów ustawy do zmieniaj¹cych siê potrzeb spo³eczeñstwa. Mieszkañcy gmin uzdrowiskowych,
szczególnie tych najwiêkszych, które s¹ równie¿ popularnymi miejscowoœciami turystycznymi (np. Sopot,
Ustroñ) przekonuj¹, ¿e z roku na rok maj¹ coraz wiêksze trudnoœci w korzystaniu z us³ug œwiadczonych
z wykorzystaniem sieci teleinformatycznych oraz telefonii komórkowej. Z kolei operatorzy tych sieci pod-
kreœlaj¹, ¿e w przypadku obszarów uzdrowiskowych objêtych ochron¹ prowadzenie nowych inwestycji
lub choæby prac modernizacyjnych jest nierzadko bardzo utrudnione, a czasem nawet niemo¿liwe, z uwa-
gi na wspomniane ograniczenia ustawowe. Obecnie w Polsce status uzdrowiska posiada ponad 40 gmin.
Obszar wspomnianych gmin zamieszkiwany jest przez ponad pó³ miliona mieszkañców.

Z jednej strony nie ulega w¹tpliwoœci, ¿e tereny uzdrowiskowe stanowi¹ obszar, który powinien zo-
staæ objêty szczególn¹ ochron¹. Z drugiej jednak strony nie sposób odmówiæ s³usznoœci argumentom
podnoszonym przez mieszkañców tych terenów. Wraz z postêpuj¹cym rozwojem cywilizacyjnym dostêp
do nowoczesnych œrodków komunikacji staje siê dobrem o znaczeniu elementarnym, jak dostêp do wo-
dy czy energii elektrycznej. Potwierdzeniem tej tezy s¹ zapisy Agendy Cyfrowej dla Europy opublikowa-
nej w maju 2010 r. przez Komisjê Europejsk¹. Jednym z priorytetów, jakie zapisano w tym dokumencie,
jest zapewnienie dostêpu do znacznie szybszego internetu. Komisja podkreœla przy tym, ¿e kluczowym
czynnikiem warunkuj¹cym rozwój nie tylko w ujêciu gospodarczym, lecz równie¿ spo³ecznym, bêdzie
powszechna dostêpnoœæ do technologii informacyjno-komunikacyjnych.

Dlatego te¿ zwracam siê z zapytaniem, czy w opinii Pani Minister mo¿liwe i zasadne by³oby z³agodze-
nie, w kontekœcie przedstawionych argumentów, zapisanych w ustawie ograniczeñ w zakresie inwesty-
cji obejmuj¹cych budowê i modernizacjê sieci teleinformatycznych (obejmuj¹cych tak¿e telefoniê
komórkow¹), przy jednoczesnym utrzymaniu walorów, jakie powinny charakteryzowaæ obszar posiada-
j¹cy status uzdrowiska.

Z wyrazami szacunku
Ryszard Knosala




